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ACTA DEL CONSELL DE BARRI DE LA BORDETA 

 
Data: 25 de juny de 2024, 18.00 h 
 
Lloc: BLOC4BCN, C/ Constitució 19 
 
Presideixen el Consell: 

Sra. Raquel Gil,   Regidora del Districte de Sants-Montjuïc    
Sra. Africa Cardona,  Gerenta del Districte de Sants-Montjuïc 
Sra. Núria Pey,   Consellera Tècnica del Districte de Sants-Montjuïc 
Sr. Enric Jara,   Vicepresident del Consell de Barri de La Bordeta  
 
Consellers/es: 
Sr. Jofre Mont,   GMD JxCAT  
Sr. Albert Deusedes,  GMD PSC 
Sr. Ancor Mesa   GMD BARCELONA EN COMÚ 
Sr. Francesc Almacelles  GMD ERC 
Sra. Laura Cuadrado  GMD TRIAS PER BARCELONA 
Sr. José Antonio Calleja  GMD PP  
 
Persones i entitats assistents: 
Grup d’Habitatge de Sants   
Comissió Veïns de la Bordeta 
Plataforma del Jardí de l’Estació   
Tenis Taula de la Marina  
AV Mossèn Amadeu Oller  
Societat Esportiva Mercat Nou Magòria  
Sants 3 Ràdio  
AVV Plaça de la Farga  
AFA Escola Cavall Bernat 
  
Tècnics/ques municipals:  
Sra. Ariadna Ros,   Direcció de Serveis a les Persones i el Territori del Districte de 
       Sants-Montjuïc  
Sra. Lídia Pérez,    Tècnica de Barri de la Bordeta   
Sr. Miquel Àngel Valdueza, Cap de Llicències del Districte de Sants-Montjuïc¨  
Sr. Ricard Torres,    Cap del Departament de Planejament General dins de la Direcció
       de Serveis de Planejament de l’Ajuntament de Barcelona  
 

Total d’assistents: 47 persones (21 dones, 26 homes)  

 

Ordre del dia 

1. Benvinguda   
2. Informe de la Regidora   
3. Eleccions per la Vicepresidència i la Comissió de Seguiment del Consell de Barri  
4. MPGM Citroën  
5. Torn obert de paraules  
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1. Benvinguda. 
 
Enric Jara, Vicepresident del Consell de Barri, dona la benvinguda i destaca que avui serà un 
Consell de Barri especial, perquè s’escollirà la Vicepresidència i la Comissió de Seguiment. 
Dona pas a Raquel Gil, Regidora del Districte de Sants-Montjuïc.  
 
 
2. Informe de la Regidora.   
  
Raquel Gil explica que s’ha demanat a Bloc 4 poder-hi fer la sessió del Consell de Barri perquè 
els veïns puguin conèixer l’espai. Aquest projecte és una aposta del govern municipal, a la qual 
es va sumar posteriorment la Generalitat, que s’ha treballat amb les entitats del món cooperatiu 
de la ciutat i del barri de Sants. És un espai de referència a escala estatal i internacional: s’hi 
incuben empreses cooperatives, en diferents moments de la seva evolució, però sobretot als 
inicis, concentrant tots els serveis que hi ha en matèria de cooperativisme i generant sinergies 
entre empreses. Al segon pis és on s’ubiquen els projectes que estan sent incubats i, al pis de 
baix, la part de serveis adreçats a les persones que volen crear una cooperativa i necessiten 
ajuda, formació i acompanyament. A més, hi ha un espai nou per a tot el barri, Sants Activa, 
l’equivalent de Barcelona Activa al barri, que ajuda i assessora a les persones que estan 
buscant feina. Finalment, remarca que Coòpolis i la Federació de Cooperatives volen ser un 
agent dins del barri i estar oberts a altres entitats i activitats veïnals com el mateix Consell de 
Barri: no s’ha pogut fer la inauguració a causa dels calendaris electorals.  
 
Explica que abans del Consell de Barri es reuneix la Comissió de Seguiment, per a plantejar els 
temes que es tracten a l’Informe: a més, s’han afegit algunes qüestions que es consideren 
d’interès. Recorda que l’últim punt de l’ordre del dia és el torn obert de paraula.   
 
Obres del Parc de Can Batlló 
Recorda que, a causa de l’estat d’emergència per sequera, no s’ha pogut plantar: les obres 
havien d’acabar ja, però hagués significat obrir sense verd. A sota de Can Batlló hi ha aigües 
freàtiques, fet que va comportar que fos un dels pocs indrets de la ciutat on, malgrat la sequera, 
s’hi poguessin plantar arbres. Ara, el canvi de l’estat d’alerta per les pluges ha permès que es 
pugui plantar altra vegetació: la previsió és que les obres acabin el setembre. Des de Districte 
es va intentar que fos abans, per a tenir el parc a disposició dels infants durant l’estiu, però 
Parcs i Jardins van objectar que fer això retardaria molt les plantacions.   
 
Bloc 9 de Can Batlló 
S’ha de convertir en un espai esportiu, amb 6 cistelles: 4 lliures i 2 en camps de 3 per 3. S’ha 
estat treballant en com fer-ho possible, evitant l’impacte acústic als veïns propers: s’instal·larà 
un terra que permet que el bot de la pilota quedi més atenuat. També s’han separat els camps 
dels habitatges, perquè els veïns més propers tinguin menys molèsties. El bloc conservarà els 
elements arquitectònics, tal com va sortir del procés participatiu: l’espai tindrà 8 accessos, que 
quedaran tancats a la nit per a garantir que no hi ha un mal funcionament. A l’àrea de jocs 
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infantils s’instal·larà també una tanca perimetral àmplia, que servirà per tancar a la nit i per a 
definir els espais correctament. Aquesta peça està dins la fase 1 del parc.   
 
Institut-Escola Cal Maiol 
Es va realitzar una reunió a final de curs entre l’AFA i el Consorci d’Educació, on es van 
plantejar alguns problemes: com és sabut, hi ha un problema amb el registre de Can Batlló, que 
aflora cada vegada que s’ha de fer un canvi de finca registral. L’Institut Municipal d’Urbanisme i 
el Consorci estan treballant-hi perquè sigui com més ràpid millor i, mentrestant, agilitzar tota la 
feina perquè les obres puguin començar un cop es tingui la documentació necessària. S’està 
pressionant al Consorci perquè mantingui la data d’inici el 2025 i les licitacions: s’anirà 
informant, però no es pot prometre res. Remarca que des de l’Ajuntament s’intenta posar tot el 
que es pot per a anar solucionant els problemes que es plantegen des del Consorci.   
 
Respecte a l’espai actual de Cal Maiol, comparteix dues bones notícies: per una banda, hi ha 
una bastida dintre del pati de l’escola per les obres del Centre Social de Sants: l’obra de 
desinstal·lació es farà durant l’estiu i, el setembre, el pati serà plenament utilitzable. Per l’altra, 
el triangle que hi ha just davant del centre, entre C/ Sagunt i C/ Burgos, anirà la terra durant 
aquest any, tal com es reivindicava: això permetrà recuperar aquest espai i treballar amb 
l’escola un procés participatiu per a veure com s’urbanitza.    
 
Obres de l’L8 del Ferrocarril 
Ja hi ha afectacions a la pl. Espanya i Joan Miró. Es tracta de la prolongació de l’L8, que 
connectarà fins a la parada de Provença i servirà, també, per a connectar més directament amb 
Hospital Clínic. Es tracta d’una obra d’envergadura important, que depèn de la Generalitat: es 
construirà un túnel de 4 km, es reformaran les estacions de Gràcia i Espanya i se’n crearan tres 
de noves. Tot això tindrà afectacions, per fases, a la pl. Espanya i els seus entorns.   
 
Es va fer reunió informativa al veïnat amb Generalitat i FGC per a explicar l’afectació de les 
obres: la idea es que es repeteixin de manera periòdica. A la zona de Magòria, que avui dia és 
un espai d’abassegament d’obres, es retiraran els materials, però es farà servir per a fer 
l’abassegament de la primera fase de les obres de l’L8, mentre no arrenquin les obres de 
Magòria. 
 
Guàrdia Urbana 
Des de l’1 de juny s’ha posat en marxa una unitat nocturna de Guàrdia Urbana específica per a 
Sants-Montjuïc: ho valora com una bona notícia, ja que es tracta del Districte més gran en 
extensió i, fins ara, compartia la unitat nocturna amb Les Corts. També s’està treballant amb 
l’equip de direcció de la Guàrdia Urbana per a reordenar els serveis i garantir continuïtat: la 
Policia de Barri, que operava, majoritàriament, els matins, s’ha reordenat de manera que també 
tingui presència a la tarda. A la llarga, aquestes mesures, contribuiran a una millora de l’atenció 
i del servei.  
 
Rotonda C/ Constitució 
La voluntat de Districte és convocar una reunió amb una proposta abans de les vacances 
d’estiu. S’ha parlat amb L’Hospitalet, amb Mobilitat, Urbanisme, etcètera: es disposa d’una 
proposta específica viable, però es volen recollir opinions. Si fos possible, es faria la primera 
quinzena de juliol i, si hi hagués poca assistència, es tornaria a fer una sessió després de 
l’estiu. Després de tant temps, cal una solució que funcioni: s’està valorant intervenir la xifra 
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total de cotxes que hi circulen, treballar qüestions semafòriques i potser, fins i tot, moure alguna 
de les estacions de bus que hi ha en aquell entorn.   
 

Enllumenat  
Arran de les passejades que s’estan realitzant amb els equips del Districte i, en alguns casos, 
acompanyats de veïns, per a fer revisió de l’estat de l’enllumenat, s’han fet intervencions en 
diferents espais. A vegades hi ha temes de peces que s’han espatllat abans d’exhaurir la seva 
vida útil, de podes d’arbrat que cal fer o, a voltes, de percepció:    
 · Rambla de Sants: S’han afegit punts de llum i alimentació a zones que no en tenien i 
 s’han substituït alguns fanals que estaven apagats.    
 
 · Ascensor del C/ Burgos: S’ha instal·lat un projector anti vandàlic darrere.   
 
 · Escola Cavall Bernat: S’han reorientat els projectors que hi ha davant.   
 
 · C/ Bonaventura Pollés: S’ha reparat un punt de llum apagat.  
  
 .  C/ Riera de Tena: S’han pujat intensitat d’alguns llums.  
 
 · C/ Manzanares i C/ Toledo: S’han netejat les làmpades, un dels motius que fan que la 
 sensació de la intensitat lumínica sigui menor.  
 
 · Passatge de Toledo: S’ha canviat una làmpada i s’ha fet neteja d’altres.  
 
 · Can Batlló: Faltava llum el camí de l’EMAV i el pas que s’ha obert des d’Amadeu Oller,
 així que  s’ha instal·lat enllumenat de reforç.  
 
Festa Major de la Bordeta 
Recorda que comença la temporada de festes majors i destaca que les entitats i veïns i veïnes 
estan fent moltíssima feina per a assegurar unes festes importants. Enguany, a la Bordeta 
seran del 4 al 14 de setembre.   
 
Fàbrica de Citroën  
Anuncia la signatura d’un conveni entre l’Ajuntament i la propietat de la fàbrica de Citroën per a 
acabar tenint un parc i equipaments en aquest espai, que valora com una bona notícia. Hi ha 
un punt específic a l’ordre del dia, però avança que, de moment, s’ha tancat un acord que 
implica que el 80% de l’espai passi a ser públic, permetent la construcció d’un parc de 21.000 
m2. S’hauran d’obrir processos participatius per a veure quines són les següents fases.  
 

Intervenció Resposta 

Veí: Assenyala que el Bloc 9 serà un espai 
esportiu de lleure i no d’esport reglat. 

Raquel Gil, Regidora de Sants-Montjuïc, 
agraeix la puntualització i explica que la 
reforma que s’ha fet al Parc de les Tres 
Xemeneies és similar: s’està fent a diversos 
indrets, per a dotar-los d’espais de pràctica 
esportiva que són molt utilitzats per joves, un 
sector de la població que sovint té poca oferta. 
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3.  Eleccions per la Vicepresidència i la Comissió de Seguiment del Consell de Barri. 

   

Enric Jara explica que això es fa cada mandat: hi ha hagut un temps per a presentar 
candidatures a la Vicepresidència i a la Comissió de Seguiment del Consell de Barri a través de 
decidim.barcelona. Dona pas a Núria Pey, Consellera Tècnica del Districte.   
 
 
Vicepresidència 
Núria Pey recorda que a l’anterior sessió del Consell de Barri es va anunciar aquest procés i 
que es podien presentar candidatures. Fins al moment que es va tancar el procediment, es va 
presentar una candidatura per a la Vicepresidència: el senyor Enric Jara, l’actual Vicepresident: 
persona molt coneguda al barri de la Bordeta, amb una trajectòria molt plena de treball al barri. 
S’aprova per assentiment unànime.    
 
Comissió de Seguiment del Consell de Barri 
Entitats que s’han presentat: AV Mossèn Amadeu Oller, Comissió Jacint Yagüe, Comissió de 
Veïns de la Bordeta, AV Pl. de la Farga, Sants 3 Ràdio i Plataforma dels Jardins de l’Estació.  
 
Candidatures individuals: Just Arrizabalaga, Maria Riba, Daniel Sererols, i Villalón, Carmen 
Encuentra, Jordi González, Jordi Suñé i Rosario Garriga.   
 
S’aproven per assentiment unànime.  
 
Enric Jara agraeix la confiança i recorda el veí Josep Maria Domingo, que va traspassar l’any 
passat.   
 
 
4. MPGM Citroën.   
 
Ricard Torres, Cap del Departament de Planejament General dins de la Direcció de Serveis de 
Planejament de l’Ajuntament de Barcelona, comparteix presentació en pantalla. Explica que el 
conveni es va aprovar a mitjan juny i va passar pel Consell de Govern: assenta les bases per a 
la futura Modificació del Pla General Metropolità (MPGM), però està en fase de tràmits. Encara 
hi ha d’haver una exposició pública per a rebre al·legacions i, un cop se signi el conveni, s’ha 
marcat un màxim de 4 mesos fins a l’aprovació de l’MPGM.   
 
Remarca que l’ordenació està totalment per definir: més endavant, hi haurà el preceptiu tràmit 
de participació ciutadana per a recollir els suggeriments que facin els veïns. Alerta que el que 
s’ensenyarà avui són pinzellades del que serà una futura ordenació.   
 
L’àmbit és en el Districte de Sants-Montjuïc, tocant a L’Hospitalet de Llobregat i a cavall entre 
els barris de la Bordeta, Sants-Badal i Santa Eulàlia. L’illa de la fàbrica Citroën limita al nord 
amb el Calaix de Sants, a Llevant amb el final de la Rambla de Badal, a la part sud, amb C/ 
Constitució i, a la banda Oest, amb Riera Blanca. És un sòl amb una superfície aproximada de 
19.000 m2 i un sostre construït d’uns 12.000 m2. Actualment, és una peça enmig de la ciutat, 
que fa de barrera: impedeix la connexió entre els 3 barris i entre diferents zones verdes que hi 
ha al voltant. El Planejament vigent, el PGM de 1976, qualifica la peça amb una clau 17/6: això 
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significa que es poden mantenir els usos actuals mentre existeixen, però possibilita que 
l’Ajuntament pugui expropiar aquests terrenys per a fer-hi una zona verda.   
 
Han passat gairebé 50 anys i la situació ha estat bloquejada fins ara, que s’ha decidit i pactat 
amb Citroën la transformació d’aquest àmbit, per a fer una àrea de parcs, zones verdes i 
habitatges, gran part dels quals seran de prestació pública. El conveni que s’ha aprovat 
estableix les bases per a fer aquest MPGM, que es calcula que seria cap al gener de 2025 a tot 
estirar. El conveni possibilita la transformació d’aquesta peça i permetrà obtenir zona verda en 
un àmbit que és molt dens. A més, millorarà l’accessibilitat entre els barris i habilitarà un millor 
accés al metro de Santa Eulàlia. També permetrà nous equipaments, l’ampliació de l’Escola 
Cavall Bernat i l’oportunitat per a obtenir una sèrie d’habitatges de protecció oficial. Actualment, 
aquesta zona està totalment densificada i impedeix la connexió entre la zona de parc elevada a 
sobre les vies amb el barri de Santa Eulàlia: aquest MPGM possibilitarà més fluïdesa per al pas 
de vianants, des del carrer de Sants passant per la Rambla de Badal, podent creuar 
transversalment.   
 
Presenta les xifres que s’han conveniat, a partir d’estudis que s’estan elaborant. L’àmbit de la 
intervenció és l’illa Citröen, que aproximadament mesura uns 19.000 m2. Així i tot, l’MPGM 
abastarà més superfície, amb uns 35.000 m2. El nou parc disposarà, aproximadament, de 
12.000 m2, amb sòl permeable, que permetrà la plantació d’arbrat. Juntament amb l’espai de la 
Rambla de Badal, sumaran uns 21.000 m2 de parc: aproximadament, 2 hectàrees. Pel que fa 
als equipaments, es planteja una ampliació de l’escola de 1000 m2. També està prevista una 
ampliació dels serveis tècnics del túnel de bufat del metro. A més, es produirà un espai de 
rampes i escales, a causa de la diferència de cota: a sota, s’ubicaran nous equipaments amb 
usos oberts per definir. Pel que fa a la part residencial, s’ha pactat un 20% de sòl privat: 
remarca que es tracta d’un acord inaudit a Barcelona, amb una gran cessió de terreny. Hi haurà 
un sòl de 3.215 m2, uns 18.000 m2 de sostre: 16.000 m2 o 16.200 m2 serien per ús d’habitatge i 
7.300 m2 per a usos comercials en planta baixa. El 45% d’aquest sostre residencial aniria 
destinat a habitatge de protecció pública, un equipament molt necessari a escala de barri i de 
ciutat.   
 
Un cop s’aprovi definitivament l’MPGM, un tràmit que inicia l’Ajuntament, però que finalitza la 
Subcomissió d’Urbanisme de la Generalitat amb la seva aprovació, es faran tots els sistemes 
de gestió i participació que s’escaiguin per a portar endavant aquesta transformació.   
 

Intervenció Resposta 

Veïna del C/ Constitució 162-172:                 
Pregunta si es pot especificar l’alçada dels 
nous blocs d’habitatge. Expressa sorpresa: 
entén que manca espai verd al barri i afirma 
que està d’acord amb el projecte, però li 
preocupa molt que els nous edificis tanquin 
els existents al C/ Constitució: ha sentit que 
tindran 7 plantes d’alçada. 

Ricard Torres respon que, com ha dit al 
principi, avui s’ha presentat un conveni, amb 
unes xifres que s’han pactat. Aquesta 
ordenació s’està estudiant: hi ha moltes altres 
opcions diferents de la que s’ha presentat. 
Encara no s’ha decidit quina és l’opció 
definitiva.         
 
Agraeix les preguntes i afirma que 
s’assumiran des de Serveis Tècnics i que es 
tindran en compte. El 80% de les 
intervencions són més pròpies del procés de 
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Intervenció Resposta 

participació ciutadana que es donarà quan es 
presenti una proposta d’ordenació. El que s’ha 
presentat avui no ho és: encara no se saben 
les alçades ni els usos dels equipaments. Hi 
ha altres ordenacions previstes. Ara 
s’agafaran tots els suggeriments i, quan hi 
hagi el primer procediment de participació 
reglada, es treballaran amb el que s’hagi 
redactat. No pot donar més dades, perquè no 
serien certes.   

Veïna: Opina que és molt important l’alçada 
dels nous edificis i saber quin espai quedarà 
entre els edificis existents i la nova 
construcció. Hi ha 6 blocs de pisos que 
queden encaixonats, quan hi ha altres 
solucions on poder ubicar els nous edificis: 
per exemple, a Rambla Badal o a Riera 
Blanca. Expressa entusiasme pel nou parc, 
però demana que es tinguin en compte els 
habitatges que ja existeixen a la zona. 

Raquel Gil apunta que hi ha diferents 
moments que es poden explicar les coses. 
Aquesta vegada s’ha volgut ser molt 
transparents. Aquest conveni passa per la 
Comissió de Govern i es publica al web de 
transparència: si no s’expliqués què s’ha 
signat, podria ser que cadascú ho interpretés 
de manera diferent. Remarca que es tracta 
d’un projecte molt important per al barri i, per 
aquesta raó, s’ha explicat: després que es 
donés permís a Urbanisme per a tancar el 
conveni, es va convocar a l’associació de 
veïns i a la direcció de l’escola per a explicar 
què s’ha firmat en aquest conveni, que 
estableix voluntats i totals de suma. Aquest és 
un primer dibuix que conté el que podria anar 
allà: hi ha un dèficit d’equipaments i caldrà 
veure quants metres surten i què es prioritza. 
Allà va una zona verda i s’ha de trobar una 
solució arquitectònica que uneixi el Calaix 
amb la Rambla Badal: els arquitectes han de 
plantejar opcions per a trobar la millor manera 
de fer-ho.                                     

Jordi, veí de Rambla Badal 75:                       
· Afirma que hi ha moltes opinions positives i  
negatives sobre el projecte entre el veïnat. 
Reflexiona que, malgrat que aquests temes 
es treballin a diverses comissions i espais, 
sovint, les persones afectades directament no 
se n’assabenten. Apunta que ha llegit a fons 
el conveni i té diversos dubtes.               
· Tenint en compte que la Citroën hi és des 
dels anys 50 i que, des del 1976, el mateix 
Ajuntament va catalogar la peça com a 17/6, 
zona verda, pregunta per què s’ha de perdre 
zona verda. No troba lògic que, per arribar a 

Raquel Gil explica que el que ha exposat 
Ricard Torres és que, mentre la Citroën vulgui 
estar-hi, s’hi podia quedar: només quan 
marxés l’Ajuntament podia expropiar. La 
construcció del parc i els habitatges van a 
càrrec del privat: s’ha acordat que no podran 
obrir pisos i vendre fins que no estigui la resta 
acabada. Entén que, qui té habitatge, que li ha 
costat molt, el vulgui defensar en les millors 
condicions, però hi ha molta gent que té molta 
dificultat per accedir a l’habitatge.                   
 
A Barcelona no hi ha tants llocs on construir 
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un acord amb la propietat, se li hagi de cedir 
terreny. L’Ajuntament ha pogut expropiar el 
100% durant els últims 50 anys i no ho ha fet.  
· Assenyala que la zona que va de Rambla 
Badal Mar i Riera Blanca Muntanya fins a C/ 
Sants està catalogada com a 13a: és a dir, de 
«densitat intensiva de població». Pregunta 
com és possible que, amb aquesta situació, 
es vulguin construir més habitatges, sobretot, 
quan el 55% seran privats.                      
· Remarca que, quan es parla de l’interès 
general, si aquest espai fos una zona verda, 
la majoria dels punts ja estarien integrats.        
· Expressa que entén la preocupació dels 
veïns sobre l’edificabilitat i com afectarà la 
llum i l’espai dels habitatges existents, però 
ell vol anar més enllà: opina que tot hauria de 
ser zona verda i està en desacord que s’hagi 
de cedir un 20% del sòl, que és expropiable, 
a Citroën. 

pisos: el que s’està fent des del Govern, com 
a prioritat, és veure on es pot fer habitatge i a 
quins projectes es pot posar en marxa: quins 
pot fer l’Ajuntament, quins en col·laboració 
amb la Generalitat i en quins pot entrar el 
mercat privat. També cal garantir que hi ha 
habitatge social: evidentment, el privat té 
algun rèdit en aquesta operació, perquè ,si no, 
no li interessaria fer-ho, però està molt acotat.  
 
Assenyala que tot és opinable: l’equip 
municipal, el que ha de fer ara, és tenir en 
compte el que han expressat els veïns i anar 
treballant quina ha de ser la modificació 
menys dolenta per tothom: la que tingui un 
equilibri més adequat i que no perjudiqui de 
manera excessiva a ningú. Es compromet  a 
presentar dibuixos quan tinguin possibilitat de 
futur.                                                     
 
Finalment, recapitula que s’ha presentat un 
conveni i que s’ha aconseguit que el 80% sigui 
públic i que les despeses les assumeixi el 
privat: un fet gens habitual. Remarca que 
l’Ajuntament intentarà donar solució amb el 
tema de l’habitatge, perquè hi ha una 
emergència a escala de ciutat i que això 
exigeix construir habitatge i construir habitatge 
públic. 

Veïna:            
· Assumeix que, probablement, acabin 
havent-hi habitatges, malgrat que es mostra 
molt d’acord amb la intervenció anterior. Vol 
saber quin és el criteri urbanístic i 
arquitectònic que decideix tancar una illa, on 
hi ha façanes que no són posteriors, sinó 
principals. Li sobta que els edificis no 
s’ubiquin a la Rambla Badal.   
· Pregunta on queda el principi de no 
empitjorar l’habitabilitat dels edificis existents, 
que està recollit al Decret d’Habitatge i que 
s’hauria de tenir en compte. Considera que 
s’està empitjorant la qualitat de vida de la 
gent que fa 50 anys que viu en aquests 
edificis i que no ha abandonat el barri, 
malgrat tot: no hi ha hagut inversió en 
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equipaments, tot i que hi ha moltes 
mancances. Tots aquests veïns han aguantat 
esperant el parc i ara reben la construcció de 
200 habitatges davant de les seves façanes.                                       
· Valora que és molt positiu que per fi arribi el 
parc, però opina que la part d’equipaments ha 
acabat sent un element residual, que queda 
sota una rampa. Pregunta quants m2 es 
destinaran realment a equipaments de barri, 
més enllà del túnel de servei de TMB.   

Dani, de l’AFA Escola Cavall Bernat:             
· Agraeix el canvi i la notícia, però expressa 
que l’escola està molt neguitejada per aquest 
projecte. L’entorn del centre educatiu és molt 
poc acollidor i amb molts problemes d’ 
incivisme. És molt inhòspit, encapsulat per les 
vies del tren, els passos subterranis, els 
murs, etcètera. S’han fet moltes queixes i és 
cert que moltes han estat escoltades. Vol 
saber com afecta a l’escola de manera 
detallada.    
· Vol saber si els 1000 m2 que s’ha previst 
que seran per l’escola, es dedicaran només a 
l’ampliació de l’espai d’esbarjo o també 
afectarà les instal·lacions.           
· Denuncia que a la zona, que no està 
senyalitzada correctament, passen moltes 
bicicletes i patinets per les entrades i sortides 
de l’escola: hi ha hagut més d’un ensurt i 
atropellaments.  
· Indica que la barana de la rampa que dona 
accés des de Rambla Badal és de vidre: com 
que queda plena de pintades, hi ha molt poca 
visibilitat de les bicicletes que hi circulen. 
Demana que se substitueixi per una barana 
de barres de ferro. També es podria aprofitar 
per posar-hi una mica de color, ja que la zona 
és plena de formigó gris.           
· Demana que, si es crea una comissió, es 
tingui en compte a tota la comunitat educativa 
i a l’AFA, més enllà del personal educatiu del 
centre.     

Raquel Gil respon que es tindrà en compte a 
l’AFA: hi ha constància que és una entitat molt 
participativa i ja s’hi ha parlat per altres 
qüestions. A més, aquest pot ser un bon 
moment per a encaixar algunes de les 
demandes. S’ha signat el conveni tenint  clar 
que una part del creixement ha d’anar a 
l’escola, però encara no s’ha parlat amb el 
Consorci: s’ha de veure com es repartiran 
aquests 1.000 m2.   
 

Diego, veí:                                 
· Apunta que el barri és molt dens en població 
des de fa molt temps. Hi viu des de fa més de 
30 anys: valora la desaparició de la Citroën 
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com una magnífica notícia, però admet que hi 
havia l’expectativa que la zona estava 
qualificada de zona verda i que es 
recuperaria la integritat de tot el terreny: ara 
s’ha descobert, amb sorpresa, que un 20% 
seran edificis.                         
· Assenyala que la cobertura de les vies no va 
ser una idea molt afortunada: s’ha creat un 
espai amb racons, que generen problemes, 
en un barri molt castigat urbanísticament.  
· Entén que calen edificis i habitatge públic, 
però considera que cal tenir en compte la 
densitat d’edificis, els problemes de trànsit i 
altres factors: és un barri molt tensat i la 
solució d’interès comú no demana construir 
nous habitatges. Opina que s’hauria de 
recuperar el plantejament inicial i que tot fos 
zona verda. 

Jordi, veí de la Rambla Badal:                   
· Afirma que no li queda clar què s’hi farà a la 
zona de TMB, al costat de l’Escola Cavall 
Bernat.   
· Assenyala, com ja va comentar a l’Audiència 
Pública, que li preocupa la inseguretat de la 
zona per sota de la Rambla Badal i l’àmbit del 
túnel de sota les vies del tren.  

Raquel Gil respon que el túnel de bufat, 
segurament, s’ampliarà. Actualment, hi ha un 
espai on està la parada de metro de Mercat 
Nou, que s’ha parlat en alguna ocasió que 
podria ser una biblioteca o un altre 
equipament: perquè això es mogui, cal fer 
aquesta ampliació del túnel. Aquest MPGM 
pensa anar preparant aquest espai perquè 
TMB se’n vagi i es puguin crear nous 
equipaments per al barri.  Encara no s’ha 
començat a calcular alçades dels edificis ni les 
rampes, però s’ha d’acompanyar el projecte 
d’un primer dibuix on quedin reflectits els 
percentatges. Hi haurà oportunitat de parlar de 
tot plegat.     

Marta, veïna:                                
· Expressa el seu acord amb totes les 
intervencions prèvies.                                
· Valora positivament que hi hagi un canvi a la 
zona i que se li doni un ús útil als terrenys de 
la Citroën. Apunta, però, que «zona verda» 
sona molt bé, però cal veure com 
s’executarà: la que havia de cobrir les vies 
del tren també havia de ser una zona verda i, 
ara mateix, és un pipicà i una zona 
d’incivisme amb parterres tancats.                          
· Sobre els habitatges, opina que tothom està 
d’acord que hi ha problemes: s’ha de treballar 

Raquel Gil respon que si hi hagués alguna 
proposta que plantegés un tancament d’illa, es 
faria respectant  la il·luminació, l’espai interior, 
etcètera. Remarca que els veïns fan bé de dir-
ho, però el dibuix que s’ha presentat només 
acompanya un conveni d’intencions: ni tan 
sols s’ha començat el planejament. 
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per a buscar propostes i, potser, cercar una 
millor ubicació. Molts veïns seran perjudicats 
per la construcció de nous blocs molt alts 
davant de les seves llars. Proposa que 
s’ubiquin al llarg de la Rambla Badal, que 
siguin plantes baixes o que sigui tot zona 
verda.    
· Assenyala que hi ha molts més llocs on 
construir a la ciutat i que hi ha molts 
habitatges buits que es podrien rehabilitar i 
convertir en habitatge digne. Demana que es 
repensi més tot el projecte. 

Enric Jara, Vicepresident del Consell de Barri 
de La Bordeta: Recorda que, per a intervenir, 
el més adient és omplir un Full d’Intervenció 
abans del Consell de Barri. 

 

Jordi, veí de Rambla Badal 75:                  
· Entén que s’està fent una permuta amb 
Citroën: critica que està ben clar que 
l’Ajuntament hagués pogut expropiar fa 10, 
20 o 50 anys amb els diners que paguen tots 
els ciutadans.  
· Apunta que s’està donant molt interès a 
l’habitatge públic, però s’obvia que hi ha un 
55% d’aquesta requalificació que serà 
habitatge privat. Pregunta si la participació 
ciutadana es farà un cop feta la requalificació: 
en cas de ser així, opina, no serà participació 
real.  

Raquel Gil respon afirmativament: la 
participació es farà un cop s’hagi fet la 
requalificació. Pel que fa a l’expropiació, 
explica que és econòmicament molt costosa, 
sobretot considerant que en aquest cas es 
tractaria d’expropiar un negoci en actiu. 
Remarca que en aquestes qüestions cal molta 
cura, justament, perquè els diners són de 
tothom: arribar a un acord que, en comptes 
d’esmerçar diners públics, fa que el privat 
sigui corresponsable i recupera el terreny 
sense un cost directe, li sembla un bon negoci 
per a les arques municipals i, per tant, per a 
tota la ciutadania.   
 
Ricard Torres remarca que s’aconseguirà un 
gran parc i, a més, s’obtindrà un 45% 
d’habitatge de protecció pública quan, per llei, 
pertocaria un 30%.                                  
 
Esclareix que es tracta d’un conveni, no és 
una permuta. Fer expropiació és molt costós, 
però també ho és l’enderroc i la urbanització. 
Afirma que, per llei, no es perdrà zona verda, 
alhora que garanteix que es complirà 
legalment amb tots els requisits pel que fa als 
habitatges. Insisteix que és molt important 
recollir els suggeriments del veïnat i tenir-los 
en compte: malgrat tot, segur que amb la 
proposta definitiva també hi haurà gent molt 
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d’acord i d’altra que no tant, com passa 
sempre. El que s’intentarà és que aquest 
projecte suposi un benefici per a tota la ciutat.   

Joan Antoni, veí del C/ Constitució:               
Proposa que la part d’edificació es faci al bell 
mig del parc: seria un 20% i tothom quedaria 
content. 

 

  
 
5. Torn obert de paraules.  
 

Intervenció Resposta 

Jacint, de l’AV Mossèn Amadeu Oller:         
· Explica que l’AV es va constituir recentment, 
precisament, per un problema similar al que 
tenen els veïns de l’illa Citroën. Demana saber 
com està la llicència d’obres de l’edifici Empriu, 
que s’ha de construir a Mossèn Amadeu Oller 
17-21 i que ocupa un tros de zona verda i fa 
més estret el carrer. Recorda que va presentar 
una instància a l’Ajuntament el 6 de març, 
demanant  tota la documentació d’aquestes 
obres, però encara no se li ha facilitat, malgrat 
que han passat 3 mesos.  
· Comunica que demà té cita amb Urbanisme. I 
valora que es tracta del mateix problema: al 
final, s’encabeixen edificis en llocs poc adients, 
quan podrien estar repartits per tot el Parc de 
Can Batlló.                          
· Denuncia que s’ha fet una barrera per als 
veïns que han aguantat durant més de 50 anys 
aquesta zona industrial i que ara, quan hi ha 
espai i poden veure el parc, els hi construiran 
un edifici davant de 4 plantes més 1. Lamenta 
que els veïns no se’n van adonar a temps i ara 
s’han trobat amb fets consumats: anima els 
veïns de Citroën a lluitar.      
· Exposa que, a parer seu, hi ha interessos 
ocults darrere la construcció de l’edifici de la 
Cooperativa d’Habitatge Empriu. Hi havia 2 
edificis, al mateix, terreny que es van incendiar 
sense que els bombers poguessin aturar el 
foc: considera que és massa casual. 

Ricard Torres respon que els temes de 
llicències els porten un altre departament. Ell 
desconeix el cas.   
 
Raquel Gil  respon que, precisament, perquè hi 
ha situacions com aquestes, s’ha decidit 
passar la informació de l’MPGM de Citroën des 
del primer moment. El procés participatiu, en el  
cas d’Amadeu Oller, es va fer el 2016. Ara 
s’està treballant la re urbanització del carrer 
amb Urbanisme i amb els veïns, perquè no hi 
hagi una afectació amb la vorera i amb els 
arbres, els parterres, etcètera. És una situació 
que no és exactament igual a la plantejada a 
l’anterior punt, però per aquestes raons és 
important que la gent sàpiga que hi ha aquests 
processos participatius.   

Nadia, Grup d’Habitatge de Sants:                   
· Denuncia que l’Ajuntament vol desnonar i 

Raquel Gil respon que Burgos 26 és un edifici 
afectat, com molts de l’entorn, per un tema de 
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deixar al carrer a més de 30 persones que 
viuen a un bloc al C/ Burgos 26. L’Ajuntament 
va accedir a l’immoble sense permís ni avís als 
habitants i va emetre un informe qualificant-lo 
d’inhabitable i comunicant que executaria un 
desnonament cautelar administratiu. La policia 
pot anar en qualsevol moment a fer-los fora de 
casa.                                
· Assenyala que l’Ajuntament és el segon 
major executor de desnonaments a la ciutat de 
Barcelona, després del fons voltor Cerberus i 
que ara es vol expulsar a veïns i veïnes que fa 
més de 15 anys que viuen en aquest edifici. 
Pregunta si és millor viure al carrer que a dins 
d’un edifici considerat inhabitable.  
· Pregunta per què no es dona suficient temps 
per a trobar alternatives als afectats i si es 
pensa oferir algun tipus d’alternativa 
habitacional.        
· Pregunta per què l’Ajuntament no deixa 
accedir a la Mesa d’Emergència a persones 
que hagin ocupat pisos municipals.                 
· Pregunta si es contempla alguna solució 
estructural que no sigui un desnonament.   

planejament que s’ha de solucionar. 
L’Ajuntament va accedir amb autorització 
judicial, amb Mossos d’Esquadra i Guàrdia 
Urbana i va comprovar que no es compleixen 
les normes de seguretat: hi viuen algunes 
famílies vulnerables, amb menors d’edat, en 
un espai on hi ha risc a causa del mateix edifici 
i per algunes dinàmiques d’altres veïns que 
l’ocupen. Explica que als últims mesos s’han 
rebut multitud de denúncies  de veïns per 
pràctiques delinqüencials de part d’algunes de 
les persones que ocupen aquest espai que 
han sigut acreditades pels Mossos d’Esquadra. 
Afirma que no s’ha desnonat a ningú, ni s’ha 
dit a ningú que marxi: Serveis Socials està 
treballant per a trobar solucions en els casos 
de les famílies amb menors i de les famílies 
vulnerables. Hi haurà casos que no es podrà 
donar una solució des de Serveis Socials: 
s’haurà de mirar cas per cas. Reitera que no hi 
ha data de desnonament, ni s’ha dit a ningú 
que hagin de marxar, però s’ha avisat que 
l’espai no compleix les condicions 
d’habitabilitat i molt menys perquè hi visquin 
menors. Destaca que l’Ajuntament no vol que 
ningú dormi al carrer: és l’Administració que 
més diners dedica a habitacions d’emergència 
i a evitar que la gent visqui al carrer, però hi ha 
l’obligació d’avisar i actuar quan hi ha un risc i 
així es farà.     

Maria José, Grup d’Habitatge de Sants:       
· Denuncia que l’Ajuntament vol desnonar els 
veïns del C/ Burgos 26 com a part del Pla 
Endreça, que busca amagar i perseguir a les 
persones pobres de la ciutat. Això també està 
passant a Vallcarca: es vol desnonar a totes 
les persones que viuen en locals i barraques, 
aplicant solucions policials en lloc de socials. 
· Assenyala que l’Ajuntament de Barcelona 
sol·licita un desnonament per setmana des de 
2018.    
· Critica que l’Ajuntament vol retallar fins a un 
màxim de 6 mesos, revisables cada 15 dies, 
l’estada en pensions i hostals en les quals es 
reallotgen a persones que han sigut 
desnonades.   

Raquel Gil respon que el Pla Endreça tracta 
sobre la gestió correcta de l’espai públic i no 
de desnonar persones: considera demagògic 
barrejar aquests temes. Reitera que 
l’Ajuntament és l’administració que destina 
més recursos a habitatges d’emergència, en 
treballar amb Serveis Socials i en l’ajuda a les 
persones sense llar, a diferència de la 
Generalitat. La resposta s’estudiarà cas per 
cas: als habitatges d’emergència hi ha moltes 
tipologies de persona i no totes venen de 
desnonaments. Afirma que s’estan establint 
mesures, justament, per a garantir la 
sostenibilitat del sistema d’ajuda a les 
persones més vulnerables de la ciutat: no es 
tracta de cronificar situacions, sinó per trobar 
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· Exigeix l’aturada del desnonament dels veïns 
del C/ Burgos 26 i demana una alternativa 
habitacional pels afectats. 

solucions perquè les persones puguin 
continuar el seu projecte de vida sense 
dependre exclusivament d’un habitatge 
d’emergència.   

Jordi, de l’AV Pl. de la Farga:                        
· Recorda que a l’anterior Consell de Barri  de 
Sants va preguntar si es tenia data de la 
reactivació de l’execució del projecte 
«Pacifiquem el Sants antic», que va patir 
problemes i s’havia aturat. En aquest temps, 
també s’ha perdut el contacte amb la persona 
referent de participació. Pregunta si hi ha nova 
informació sobre aquesta qüestió.                
· Tenia entès que, en determinats punts del 
barri o del Districte, es posarien temporalment 
patrulles fixes de la Guàrdia Urbana, una mena 
de comissaria mòbil amb l’objectiu de donar 
tranquil·litat on hi ha concentració d’ incivisme. 
Pregunta si es farà.                    

Raquel Gil respon que, després de l’última 
reunió que es va tenir sobre el «Pacifiquem», 
es va dir als equips que es volia revisar els 
acabats dels elements que no estaven 
complint les expectatives del veïnat i que 
s’analitzés el marge de millora. Aviat es farà 
retorn de les propostes que van fer els veïns.                  
 
Respecte a la Guàrdia Urbana respon que hi 
ha una nova Intendent que està donant-li una 
volta a tot plegat. Això que pregunta el veí no 
té relació amb el torn de tarda de la Policia de 
Barri: s’estan fent intervencions més 
intensives, en aquells espais de Districte on 
s’acumulen queixes i situacions d’ incivisme 
que requereixen l’actuació de Guàrdia Urbana. 
No es tracta que es quedin fixes, però hi ha 
llocs on hi haurà més presència. Això s’afegeix 
als nous recursos pel torn nit i la reorganització 
dels equips.   

Jordi, de l’AV Pl. de la Farga:                       
· Explica que a la cruïlla de Badal amb 
Constitució, quan s’obre la banda de Badal 
mar a muntanya i Constitució de pl. Espanya a 
Hospitalet, els 2 semàfors s’obren de cop. Per 
Badal hi ha un senyal de cediu el pas: els 
vehicles pugen llançats i és molt perillós.  
Demana a Mobilitat si és possible que es 
canviïn els semàfors i que no es posin en verd 
els 2 alhora.                                        
· Felicita per l’espai del Bloc 4, que li sembla 
preciós. 

Raquel Gil indica que pren nota sobre la 
qüestió dels semàfors. 

Miguel, de la comunitat de propietaris de 
Rambla Badal 43-45:                                         
· Exposa que el representant, administrador i 
advocat de la comunitat va presentar una 
instància el 6 de juny, advertint que hi havia 
unes obres no controlades: s’anuncien com a 
«obres menors», però la quantitat de material 
d’obra i acústic, el temps de treball, etcètera no 
encaixen. S’ha demanat la verificació 
d’aquestes obres, però encara no han rebut 

Africa Cardona, Gerenta de Districte, respon 
que l’activitat que s’hi desenvolupi no es pot 
saber fins que no es presenti. De moment, s’hi 
va anar i es va obrir expedient: efectivament, 
les obres no estaven ben comunicades per la 
seva tipologia. Mentrestant, fins que no es 
presenti la llicència d’activitat que el pla d’usos 
permet, no es poden denegar a activitats que 
són legals. Es compromet a recuperar la 
instància interposada per la comunitat de 
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resposta.  
· Afegeix que ell també va omplir una altra 
instància. Els veïns han preguntat als 
treballadors i els han contestat que es vol obrir 
una discoteca. Adjunta la instància que va 
interposar el representant de la comunitat i 
demana que es tingui en compte, perquè el 
veïnat del 43-45 i 47-51 està força inquiets.  

propietaris. 

Mari Carmen, veïna de Rambla Badal:          
Afirma que va preguntar al dependent del 
basar i li va respondre que s’hi obrirà un 
restaurant cafeteria. 

 

Veí:                                 
· Afirma que coneix als propietaris del local del 
qual s’està parlant. Vol demanar als veïns 
respecte i humilitat i que no tinguin prejudicis: 
és un comerç i cal ser hospitalaris i demanar 
que compleixin la normativa i treballin com 
tothom.                 
· Per la informació de la qual disposa, té entès 
que l’espai, que disposa de 200 o 300 m2, 
tindrà un ús cultural, social i empresarial. 
Demana que no se’ls etiqueti amb prejudicis 
racistes. 

Raquel Gil es compromet a recuperar la 
instància: per ara, s’ha obert un expedient per 
la llicència d’obres. Es mantindrà informats als 
veïns sobre la consulta que s’ha fet. 

Elena, veïna:                             
· Vol repetir el que ja ha dit moltes vegades: a 
Sants-Badal i a la Bordeta hi ha una alta 
demografia, hi ha manca d’arbres i això té 
conseqüències per a la salut. Hi ha molts 
problemes de salut mental al barri, el CAP està 
saturat i els psicòlegs i grups de teràpia no 
donen a bast. Falten equipaments.              
· Proposa que es facin tallers a l’aire lliure per 
a la gent gran, que n’hi ha molta al barri, a la 
Rambla Badal. Per exemple, de Chi Kung, a 
través del projecte «Activa’t als Parcs». Explica 
que la seva mare, que viu al C/ Súria ha d’anar 
a Sarrià a fer aquesta activitat, perquè al 
Districte hauria d’anar a Magòria, però ja hi ha 
massa gent. Demana que es faci un nou grup 
«d’Activa’t als Parcs» al barri, al Parc de Can 
Batlló. També demana casals per a la gent 
jove, més activitats per a la gent gran, més 
activitats a l’aire lliure i zones de cal·listènia. 

Raquel Gil admet que és cert que és un barri 
molt dens, però ara, en poc temps, es 
guanyarà Can Batlló com a zona verda. 
Independentment de com es defineixin els 
edificis, la Citroën serà també zona verda, així 
com el Parc de l’Olivereta, que s’ha de 
reformar en els pròxims 2 anys: hi ha una 
aposta en aquest sentit.  
 
Pel que fa a l’activitat física, apunta que 
l’associació de veïns ha començat a fer 
activitat per a gent gran a la Rambla Badal un 
cop a la setmana: no tot ho pot fer 
l’Ajuntament, però s’ha de fer que passin 
coses i hi ha moltes entitats que estan fent 
molt bona feina. Convida la veïna a contactar 
amb ells.                                   
 
Pel que fa a la manca d’equipaments, es 
mostra d’acord: les vies sempre han fet un 
trencament del barri i hi ha espais millorables 
arquitectònicament, però, allà on es generen 
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de nous, és important que hi hagi dinamització 
per part de l’Administració i també de les 
entitats. Pren nota perquè, afirma, comparteix 
la necessitat i la preocupació. 

José, veí del C/ la Bordeta amb Moianès:        
· Explica que, fa 5 o 6 anys, els veïns van 
aconseguir que tanqués un bar que hi havia 
davant. Ara és un club privat: l’any passat dos 
policies van haver de salvar dues persones a 
les quals els hi havien tallat el coll. Va sortir als 
mitjans.                
· Ara, assenyala, n’hi ha dues més, que tenen 
dues entrades: estan oberts de nit, de dijous a 
dilluns i hi ha conflicte sovint. La policia ha 
vingut molts cops i s’han posat moltes 
denúncies, però es tanca i es torna a obrir. Es 
pregunta si aquests locals poden tenir relació 
amb algú amb molt poder i si no se 
solucionaran els problemes fins que no hi hagi 
diverses morts. 

Raquel Gil respon que Districte i Mossos 
d’Esquadra no tenen constància que mai hi 
hagi hagut cap mort en aquest espai, per a 
tranquil·litat dels veïns. Apunta que s’està fent 
seguiment d’aquest tema per a conèixer què hi 
passa allà, quina és la problemàtica i quina 
intervenció cal fer: s’intentaran buscar 
solucions.  

Maria Teresa, Veïna: Apunta el mateix que la 
intervenció anterior i denuncia que a la 1, a les 
2 i a les 3 de la matinada es tiren sacs de vidre 
al contenidor i fan molt soroll. Tot plegat afecta 
anímicament i psicològicament als veïns de la 
zona.   

Raquel Gil respon que es mirarà exactament 
que està passant amb el soroll dels 
contenidors: si s’estan complint horaris de 
tancament i de reciclatge.   

Roser, veïna del C/ Badal 36: Vol saber què es 
pot fer amb els patinets. Cada vegada que surt 
de la porteria ha de vigilar per a no ser 
atropellada. Ja ha tingut diversos ensurts, 
Assenyala que també hi ha la terrassa d’un bar 
que dificulta molt la visibilitat i es generen 
conflictes.   

Raquel Gil respon que el tema dels patinets és 
una qüestió d’incivisme: la gent sap que no 
hauria d’anar per la vorera i que no pot circular 
a tanta velocitat. S’està treballant una 
ordenança a escala de ciutat, que reculli les 
obligacions dels conductors de patinet, les 
sancions, etcètera: s’està negociant perquè, 
per a aprovar-la, és necessari el suport d’altres 
grups municipals. Mentrestant, des de la 
Guàrdia Urbana s’han decomissat patinets i 
s’han posat sancions, però és evident que és 
un tema que va en augment. També s’està fent 
la modificació de l’Ordenança de Civisme: 
s’intenten tapar els forats legals per a millorar 
les eines i, mentrestant, els equips de Guàrdia 
Urbana i de Convivència intervenen on es pot. 

Joan Antoni, veí del C/ Constitució i vocal de 
relacions institucionals de Tenis Taula la 
Marina:  

Raquel Gil respon que sí que s’ha pres nota de 
les aportacions que va fer el veí sobre la 
rotonda de Constitució, però no vol dir que es 
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· Agraeix la possibilitat d’expressar queixes i 
propostes al Consell de Barri. Explica que 
l’entitat a la qual pertany està cada dia al Bloc 
11 de Can Batlló: convida els assistents a 
gaudir d’aquest esport necessari per a la salut.  
· Recorda que l’antic regidor Marc Serra va 
convidar el veïnat a fer servir l’aplicació de 
l’Ajuntament. L’ha fet servir dues vegades: una 
va anar molt bé.  
. La segona té relació amb C/ Constitució 173: 
hi ha un habitacle de FECSA-ENDESA, el 
7464. Fa més d’un any que el terra està obert: 
hi ha unes tanques i uns plàstics a sobre i ja hi 
creixen plantes. Ho va comunicar mitjançant 
l’app i li van respondre que estava tancat. El va 
reobrir i ara li diuen que 30 dies.                                            
· En relació amb la rotonda de Constitució, 
recorda que, en un consell anterior, va 
intervenir un senyor que havia fet un estudi 
exhaustiu de tots els semàfors, segon a segon: 
no entén per què no s’ha pres nota del seu 
treball. A més, hi havia el suggeriment d’obligar 
els que venen de L’Hospitalet i que se’ls hi 
dona el permís de girar per Riera Blanca, que 
ho fessin pel costat de la benzinera, donessin 
la volta i sortissin per on surt l’autobús: 
guanyarien uns segons.  
· Demana per què no es fa a Can Bruixa el 
local de l’Associació de Veïns de la Bordeta.  
· Proposa que es canviï el nom del C/ 
Constitució, on viu, pel de «Can Trinxeres»: 
cada any, dues o tres vegades, s’obre el 
carrer, sobretot la cantonada amb C/ 
Olzinelles. 

puguin canviar les coses de la nit al dia. No té 
sentit fer un canvi aïllat: s’està intentant reduir 
el nombre de cotxes que entren a la rotonda, 
veure com es controlen els semàfors, etcètera. 
La idea seria que passin menys cotxes per la 
rotonda i que, els que passen, ho puguin fer 
més ràpidament i tinguin més espai per a 
esperar. Ara s’ha arribat a un mig consens i cal 
pactar-ho amb L’Hospitalet. Pren nota del 
suggeriment, igualment.                   
 
Recorda que el veí va trucar a la ràdio a «La 
Regidora respon». Pel que fa a l’aplicació 
Barcelona a la Butxaca, valora que, 
normalment, funciona molt bé: sobretot quan 
són incidències 100% municipals. Amb els 
temes d’ENDESA es funciona amb una altra 
lògica: no ho pot arreglar la brigada municipal i 
el procés és molt més llarg. Pren nota i es 
compromet a mirar què li consta a Districte.  
 
Agraeix el sentit de l’humor respecte a la 
proposta de canvi de nom del carrer: a la ciutat 
sempre hi ha obres. Una cosa que s’està 
intentant amb les obres grans és mirar de 
quadrar tot el que ha de passar, perquè passi a 
la vegada. A Zona Franca s’ha de fer 
pavimentació i obres d’aigües freàtiques: 
s’està intentant coordinar. Igual que a Vilar i 
Vilar, que s’han coordinat les obres del 
col·lector amb les obres del canvi d’una línia 
d’alta tensió. No sempre és fàcil, però s’està 
intentant: el Pla Endreça, de fet, va més en 
aquesta lògica d’ordenar l’espai públic.   
 
Enric Jara respon que la Comissió de Veïns de 
la Bordeta existeix i té el seu local al C/ 
Olzinelles 30.    

Jordi, veí de Rambla Badal:                        
· Pregunta si es pot fer un avanç sobre les 
diverses propostes per a la rotonda del C/ 
Constitució.    
· Assenyala que hi ha superpoblació de coloms 
i altres plagues a Rambla Badal. Considera 
que els mètodes anticonceptius que fa servir 
l’Ajuntament amb els coloms no són suficients, 

Raquel Gil respon que s’estan fent coses 
sobre el problema dels coloms: els falcons és 
una prova que ara s’ha fet a Les Corts, però 
també a altres indrets de la ciutat. També hi ha 
el pinso anticonceptiu i li consta que, des de 
Serveis Urbans, s’estan posant en marxa 
mesures noves. S’està fent seguiment.  
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sobretot perquè hi ha persones que els 
alimenten. Recorda que a les obres del Camp 
Nou es van alliberar falcons i àligues per a fer 
fora els coloms.                
· Explica que s’ha quedat a l’atur i pregunta 
quins són els requisits perquè un jove pugui 
accedir a un habitatge dotacional.            
· Apunta que la Rambla Badal és una zona 
molt grisa, però no s’hi poden plantar gaires 
arbres perquè a sota està la Ronda del Mig: 
pregunta si es podrien instal·lar més jardineres 
o, inclús, algun tipus de gespa artificial que faci 
sensació de més verd a tot el formigó.   

Mònica, veïna del C/ Gavà 87: Explica que 
cada dia, quan marxa a treballar, veu els 
operaris de la neteja netejant només una 
banda del C/ Constitució. Quan torna a les 
17.00 h, es troba sempre la vorera plena 
d’orins i excrements de gos. Els ha comentat 
moltes vegades als treballadors i li asseguren 
que netegen tot el carrer. Troba que, en 
general, marca molt neteja al barri.  

Raquel Gil respon que un dels contractes més 
importants de l’Ajuntament és el de neteja, 
amb un pressupost de 300 milions d’euros. A 
l’inici del Pla Endreça, l’Ajuntament es va 
reunir amb les empreses que estaven fent el 
servei, per a demanar que fossin més 
rigoroses amb la seva feina: durant els 2 
primers mesos es va sancionar les empreses, 
perquè no feien el que havien de fer. A més, 
també cal tenir en compte que sequera ha 
afectat la neteja amb aigua.                                      
 
Cada equip té un itinerari concret, amb 
seguiment horari: si no el compleix, han 
d’avisar de què ha passat. En qualsevol 
moment pot venir un inspector de l’Ajuntament 
i sancionar-los. Si l’itinerari marca que han de 
girar en un punt, ho han de fer, encara que 
vegin brutícia a l’altra banda del carrer: la 
coordinació de tots els equips és molt 
complexa. Pren nota i es compromet a mirar 
els serveis de l’altra banda del C/ Gavà, per si 
cal millorar res. A vegades també passa que es 
neteja, se’n va l’equip i ve una persona darrere 
i torna a embrutar. L’Ajuntament té l’obligació 
de netejar, però no embrutar, ajuda.  
 
Pel que fa a la sensació general, cada 
semestre es fan enquestes a tota la ciutat per 
a veure com valora la gent els serveis i quines 
preocupacions té la ciutadania: la neteja, que 
va estar a dalt de tot, ara ha baixat a la llista i 
la percepció general és que s’ha fet un esforç i 
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està millorant.   

Berta, veïna: Demana si es pot incrementar la 
neteja de l’espai que queda just davant de 
l’Escola Cavall Bernat, on s’ha fet el nou parc 
infantil. L’espai dona accés a l’ascensor, les 
escales mecàniques no funcionen i hi passa 
molta gent: és un espai molt poc amable. 

Raquel Gil respon que allà hi ha un cartell que 
marca que és un espai per a infants. Afirma 
que té obsessió amb tancar els parcs infantils. 
Allà també passa que l’espai havia de tenir un 
jardí vertical, una zona verda que no s’ha 
pogut plantar per la sequera. S’ha de veure 
què s’hi pot plantar: s’està fent seguiment. A 
més, a tota la part de davant, acaben estant 
els gossos sense lligar, fet que no hauria de 
passar. És un espai que s’ha de convertir en 
un racó més amable entre tots. De fet, a la 
rambla es va posar un espai lliure per a 
gossos, justament, per a evitar que anessin a 
la zona de baix: es va fer una campanya amb 
agents cívics, però no va funcionar.   

Just, comissió veïns de la Bordeta:                                           
· Valora com a bona notícia la reunió sobre la 
rotonda.                                         
· Espera que la zona lliure que quedarà on ara 
hi ha el triangle entre Sagunt i Burgos s’executi 
aviat.                             
· Assenyala que a la portalada d’entrada a Can 
Batlló des del C/ Parcerisa  s’han posat dos 
fanals penjant de les Bigues, però, quan es va 
construir aquest tram de vorera, no es va tenir 
en compte que el carrer es va eixamplant: a 
l’alçada d’aquest arc de sortida, de façana a 
façana la distància és el doble d’ampla i, 
llavors, falta llum.                          
· Apunta que l’àrea infantil de Can Batlló té 
gran èxit i el setembre s’inaugurarà la part 
esportiva de bàsquet, amb cistelles i una zona 
de cal·listènia. Hi haurà molta gent passejant: 
és molt important que s’instal·li el lavabo que 
està previst a prop de la zona infantil. Suposa 
que és costós haver de mantenir un lavabo en 
un espai públic i s’intenta evitar, però serà 
imprescindible que es faci per l’afluència que 
tindrà aquest parc.    

Raquel Gil explica que el triangle és un 
equipament que està en molt mal estat: la idea 
és recuperar aquest espai, que ajudi a ser 
entorn escolar i que es pugui gaudir, pacificat i 
amb preferència per als infants: s’ha de 
treballar amb l’escola i amb els veïns.                 
 
Pren nota sobre el punt on cal més llum: es 
revisarà. 
 
Pel que fa al lavabo del Parc de Can Batlló, és 
una de les feines que està mirant la Gerenta: 
no és fàcil, ja que no està contemplat. Tot i que 
hi ha el punt d’aigua, havia caigut del projecte 
final, però és evident que hi haurà molta gent i 
que cal estudiar totes les possibilitats.   
 
 

Jacint, veí: Exposa que, avui dia, li consta que 
el permís d’obres de l’edifici Empriu no està 
donat, però sí que s’ha fet tota la instal·lació de 
l’escomesa de llum, amb armari provisional. 
Pregunta com és, que sense permís d’obres 
adjudicat, ENDESA ja ha fet l’obertura d’un 

Raquel Gil respon que sap que estan tramitant 
la llicència. Desconeix en quin moment es pot 
demanar l’activació d’ENDESA, però entén 
que la tramitació estarà suficient madura per a 
poder fer aquest pas. Demà, a la reunió amb 
Urbanisme, li explicaran millor: ella també es 
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carrer que, potser, no s’ha d’acabar fent.                             compromet a fer la consulta. La informació que 
hi ha és que el calendari es manté i que la idea 
és començar a construir al setembre.  

Veí: Assenyala a la Regidora que ara, quan 
surti, si va caminant per la vorera cap al C/ 
Constitució, passarà per una zona verda i 
veurà 4 arbres: al setembre, ja no hi seran. 

Raquel Gil respon que hi passa molt sovint. Ja 
es va mirar: els arbres grans no es podran 
salvar, però els altres sí. Es canviaran les 
voreres: no seran els mateixos arbres, però 
s’hi plantaran més. 

 
Enric Jara agraeix la participació i conclou la sessió.   
 
 


